
Stenografični zapisnik
petnajste seje

deže lnega  zbora kranjskega
v L j u b l j a n i

dne 19. oktobra 1888.

N a v z o č i :  P r v o s e d n i k :  Deželni glavar dr. J o s i p  
Pok l uka r .  — Vl a dn i  z a s t o p n i k :  C. kr. de
želni predsednik baron Andr e j  Wi nk l e r .  — Vsi 
članovi razun: Knezoškof dr. J a k o b  M i s s i a , baron 
Oton  A p f a l t r e r n ,  vitez dr. G u t m a n s t h a l -  
Be nven u t  t i ,  K a r o l  L u c k m a n n ,  dr. Maks 
Samec ,  baron Al fons  Zois.

D n e v n i  r e d . :

1. Branje zapisnika XIV. deželno - zborske seje 18. oktobra 
1888.

2. Naznanila deželno-zborskega predsedstva.

3. Priloga 67. Poročilo deželnega odbora z načrtom zakona 
o povzdigi reje goveje živine.

4. Ustno poročilo finančnega odseka glede dovoljenja 4% 
naklade na najemščino od stanovališč v mestni občini 
Novomeški (k prilogi 65.).

6- Ustno poročilo finančnega odseka glede deželnega doneska 
za Dolenjske lokalne železnice (k prilogi 58.).

6. Ustno poročilo finančnega odseka o prošnji županstva v 
Veliki Loki gledč podpore za napravo vodnjaka.

7. Ustno poročilo finančnega odseka o prošnji občinskega 
predstojništva v Toplicah za zboljšanje učiteljskih plač.

Ustno poročilo finančnega odseka o prošnji županstva v 
Trebnem glede podpore za razširjenje ljudske šole.

Ustno poročilo finančnega odseka o prošnji nadučiteljske 
vdove Frančiške Ušeničnik za posledobno izplačanje ryene 
pokojnine za mesec julij, avgust in september 1888.

MUMM KfW
bet fünfzehnten Sihung

( tes  l u a i i i i f d i e i i  L a n d t a g e s
zu M S  ach

am 19. ® h io b ß v  1888.

Anwesende: Vorsi tzender:  Landeshauptmann Dr. 
Josef  Poklukar.  — Ver t ret er  der k. k. Re 
gierung:  K. k. Landespräsident Andreas  Baron 
Winkler.  — Sämmtliche Mitglieder mit Ausnahme 
von: Fürstbischof Dr. J  a k o b M i s s i a , Ot to Baron 
Apfal t rern,  Dr. Ritter v. Gutman s t ha l -  
Benvenut t i ,  Kar l  Luckmann, Dr. Max S a 
mec, Al fons  Baron Zois.

Ta g es o rdnung :

1. Lesung des Protokolles der XIV. Landtagssitzung vom 18. 
Oktober 1888.

2. Mittheilungen des Landtagspräsidiums.

3. Beilage 67. Bericht des Landesausschusses womit der Ent
wurf eines Gesetzes, betreffend die Hebung der Rindviehzucht, 
vorgelegt wird.

4. Mündlicher Bericht des Finanzausschusses betreffend die Be
willigung einer 4%  Umlage von den Miethzinserträgnissen 
in der Stadtgemeinde Rudolfswert (zur Beilage 65).

5. Mündlicher Bericht des Finanzausschusses betreffend den Landes
beitrag für die Unterkrainer Localbahnen (zur Beilage 58).

6. Mündlicher Bericht des Finanzausschusses über die Petition 
des Gemeindeamtes in Großlack um Subvention zur Her
stellung eines Brunnens.

7. Mündlicher Bericht des Finanzausschusses über die Petition 
der Gemeindevorstehung von Töplitz um Aufbesserung der 
Lehrergehalte.

8. Mündlicher Bericht des Finanzausschusses über die Petition 
des Gemeindeamtes in Treffen um Subvention für die E r
weiterung der Volksschule.

9. Mündlicher Bericht des Finanzausschusses über die Petition 
der Oberlehrerswitwe Franziska Ušeničnik um nachträgliche 
Auszahlung ihrer Pension für den Monat Ju li, August und 
September 1888.
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10 . U s tn o  p o r o č i lo  u p r a v n e g a  o d s e k a  o p r o š n ja h  o b č in  H r e 

n o v k e ,  Š t . O ž b a ld , R ib n ic a  i n  p o d o b č in  B u č k a  in  O r le , 
d a  b i  s e  r a z d r u ž i le  v s a k a  v  d v e  o b č in i , o z iro m a  d a  b i 

p o s ta le  s a m o s to jn e  o b č in e .

10 . M ünd liche r B erich t des V erw a ltu n g sa u ssc h u sses  ü b e r  die P e 
t i t io n  der G em einden  H ren o w itz , S t .  O s w a ld ,  R e ifn iz  un d  
der U n tergem einden  O rle  u n d  W utschka u m  T re n n u n g  in  

zw ei G em einden , beziehungsw eise u m  C o n s ti tu iru n g  a l s  selbst
ständ ige G em einden .

Seja se začne ob 11. uri 15 minut dopoldne. Deginn der Sitzung um 11 Mhr 15 Min. vormittag.
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Deželni glavar:
Potrjujem sklepčnost slavne zbornice in otvarjam 

sejo. Gospoda tajnika naprosim, da prečita zapisnik 
zadnje seje.

1. Branje zapisnika XIV. deželno- 
zborske seje 18. oktobra 1888.

1. Lesung des Protokolles der XIV. Land
tagssitzung vom 18. Oktober 1888.

(Tajnik Pfeifer bere zapisnik XIV. seje v nem
škem jeziku. — Secretär Pfeifer verliest das Protokoll 
der XIV. Sitzung in deutscher Sprache.)

Deželni glavar:
Želi kdo gospodov popravek ravnokar prečrta

nega zapisnika ?
(Nihče se ne oglasi. — Niemand meldet sich.)
Ako ne, izrekam, da je zapisnik zadnje seje 

potrjen.

2. Naznanila deželno-zborskega pred
sedstva.

2. Mittheilungen des Landtagspräsidinms.

Deželni glavar:
Naznanjati mi je, da je sinoči ob 6. uri zvečer 

došel predsedstvu visoke zbornice naslednji v Mengšu 
oddani telegram (bere -  liest >:

„Slavni deželni zbor v Ljubljani! Vsili sedem 
županstev fare komendske protestira proti prošnji 
županstva Kamniškega in proti predlogu finančnega 
odseka, da bi se v Kamniku ustanovila bolnica iz 
Glavarjevega zaklada in to iz uzrokov, navedenih v 
oporoki ustanovnikovi! Peticija sledi. “

Ker je stvar včeraj že pred 6. uro v visokem 
zboru bila rešena, prosim za sedaj to pisanje le na 
znanje vzeti.

Zdaj preidemo k 3. točki današnjega dnevnega 
reda, to j e :

3. Priloga 67. Poročilo deželnega od
bora z načrtom zakona o povzdigi 
reje goveje živine.

3. Beilage 67. Bericht des Landesausschusies 
womit der Entwurf eines Gesetzes, be
treffend die Hebung der Rindviehzucht, 
vorgelegt wird.
Ta priloga še ni došla iz tiskarne, bode se 

P1} razdelila gospodom poslancem še tekom današ
nje seje. Zarad važnosti predmeta in kratkega časa, 
u je še odmerjen našemu zborovanju, prosim, da se 
a Priloga vender precej reši v prvem branji. Ker

nihče ne nasprotuje, nasvetujem, da se izroči priloga 
67. upravnemu odseku v pretresanje in poročanje. 

(Obvelja. — Angenommen.)

4. Ustno poročilo finančnega odseka 
glede dovoljenja 4% naklade na 
najemščino od stanovališč v mestni 
občini Novomeški (k prilogi 65.).

4. Mündlicher Bericht des Finanzausschusses 
betreffend die Bewilligung einer 4%  Um
lage von den Miethzinserträgnissen in 
der Stadtgemeinde Rudolsswert (zur Bei
lage 65).

Poročevalec ces. svčtnik Murnik:
Finančni odsek se je posvetoval o poročilu de

želnega odbora glede dovoljenja naklade na na
jemščino od stanovališč v mestni občini Novomeški 
in je pritrdil nasvetu, katerega je stavil deželni odbor 
v tej prilogi. Mestna občina Novomeška je že več
krat dokazala potrebo te naklade in visoki deželni 
zbor je že trikrat v to dovolil, da se je pobirala ta 
naklada.

Ker so razmere in potrebščine mestne občine 
Novomeške res take, da se lahko trdi, da bode po
trebovala to naklado gotovo še naj men j 10 let, ako 
hoče vse ono napraviti, kar se od nje tir j a glede 
šolstva in zboljšanja sanitarnih razmer, zjedinil se je 
finančni odsek v soglasji z nasvetom deželnega odbora 
v tem, da priporoča:

Slavni deželni zbor naj sklene:
V mestni občini Novomeški se za leto 1889. do 

vštetega leta 1898. dovoljuje pobiranje naklade 
na najemščino od stanovališč s to izjemo, da se J a  
naklada od letnih najemščin pod 24 gld., od najemščin 
za stanovališča c. kr. vojaških uradov in c. kr. čast
nikov ne pobira, od vseh drugih hišnih najemščin pa 
od vsacega goldinarja po 4 krajcarje na leto.

Der hohe Landtag wolle beschließen:
I n  der Stadtgemeinde Rudolfswert wird für die 

Jahre 1889 bis einschließlich 1898 die Einhebung einer 
4L Umlage von den Miethzinserträgnissen in der Werse 
bewilliget, dass hievon die Jahreszinserträgnisse unter 
24 fl. und die Miethzinse der von den k. k. Militär
behörden und k. k. Officieren innegehabten Localitäten 
befreit sind, hingegen von den übrigen Miethzmsen jährlich 
4 Kreuzer von jedem Miethzinsgulden zu entrichten sind. 

(Obvelja. — Angenommen.)

5. Ustno poročilo finančnega odseka 
glede deželnega doneska za Do
lenjske lokalne železnice (k pri
logi 58.).
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5. Mündlicher Bericht des FinanzaussDusses 
betreffend den Landesbeitrag für die Nn- 
terkrainer Localbahnen (zur Beilage 58).

Poročevalec ces. svetnik Murnik:

Slavni zbor! Finančni odsek se je temeljito 
posvetoval o nasvetih, katere je stavil deželni odbor 
v prilogi 58. vsled sklepa slavnega deželnega zbora 
dne 22. januarja 1. 1887. Finančni odsek je pritrdil, 
da ni bilo mogoče to poročilo že v zadnjem zasedanji 
iz uzrokov v poročilu navedenih, visokemu zboru 
predložiti in pritrdil je tudi temu, da je sedaj pri
meren čas s to stvarjo se zopet baviti. Ako se pred
logi sprejmö, ki jih stavlja finančni odsek in ki se 
popolnoma skladajo s predlogi deželnega odbora, je 
mogoče, da se zadeva, katera se v slavnem zboru 
obravnava že od leta 1865. sem, vender enkrat končno 
reši in se tisti merodajni faktorji, ki imajo zadnjo 
besedo, morejo izreči, ali so v resnici za zgradbo te 
železnice ali ne. Ako bode slavni zbor pritrdil na
svetom finančnega odseka, so s tem vse zapreke ustav
ljene, katere se sedaj navajajo, da se država ne more 
izreči, v koliko bi pripomogla v zgradbo te železnice. 
Ti nasveti so stavljeni na podlagi proračuna za zgradbo 
Dolenjskih lokalnih železnic, ki je v glavnih številkah 
tudi naznanjen v poročilu deželnega odbora, in misli 
se, da je svota 500.000 gld., katero bi dežela dala 
za delnice, in to za one delnice, katere bi tudi država 
prevzela, zadostna, če država v toliko podpira to za 
našo deželo — in trdimo — za vso državo važno 
železnico, kakor je druge železnice podpirala. Na
dejati se je, da se bode država vender le ozirala tudi 
na razmere naše dežele in da bode tudi novo progo 
pospeševala, katera bode vsej Dolenjski strani šele 
prav za prav železnico napravila, ker se vender ne 
more trditi, da bi bila železnica od Zidanega Mostu 
do Zagreba taka, da bi se moglo reči, da služi vsej 
Dolenjski, ker ta proga more le deloma prebivalstvu 
treh sodnih okrajev na Dolenjskem promet olajšati.

Ker se je o potrebi in važnosti te železnice v 
slavni zbornici že veliko in mnogokrat govorilo, se 
mi zares zdi odveč, v tem obziru utemeljevati pred
loge finančnega odseka še na dalje, in ker je po mislih 
finančnega odseka dokazano in opravičeno, da dežela 
stori za zgradbo Dolenjskih lokalnih železnic, kolikor 
ji je mogoče, zaradi tega se je tudi slagal z nasveti 
deželnega odbora, katere smatra sedaj tudi za svoje.

1
j

Nasvetujem torej v imenu finančnega odseka:
Slavni deželni zbor naj sk len e :
1. Kranjska dežela zagotavlja za zgradbo Do

lenjskih lokalnih železnic Ljubljana - Grosuplje - Hudo- 
Trebno - Novomesto - Straža in Grosuplje - Ribnica - Ko
čevje donesek 500.000 gld. (pet sto tisoč goldinarjev).

2. 8 tem doneskom se bode dežela Kranjska 
udeležila pri dobavi glavnice, namenjene za zgradbo 
navedenih Dolenjskih lokalnih železnic s tem, da 
prevzame za 500.000 gld. avstr. velj. v notah delnic 
delničarske družbe, katera se osnuje za te železnice. 
Delnice pa se bodo vzele tiste, katere bode prevzela 
državna uprava s svojim doneskom, dovoljenim za isti 
namen. Udeležba dežele pa je odvisna od pogoja:

a) da se državna uprava udeležuje pri dobavi glav
nice s primernim zneskom s tem, da prevzame 
delnice, dalje

b) da vasi in občine tistih okrajev, katerim bodo 
železnice koristile, pospešujejo železnično zgradbo 
primernim načinom, potem

c) da bodo obrtniki, rudokopni podjetniki in drugi 
udeleženci prevzeli glavinskih delnic po al pari- 
kurzu najmenj za 400.000 gld., in slednjič

d) da bodoči koncesionar zagotovi dobavo ostale 
glavnice z izdatbo prioritetnih in glavinskih delnic 
delniške družbe, ki je ustanoviti.
3. Državni uprav i je  prepuščeno, določiti od

sto tek  dividende, k a te ra  pristo ji p rio rite tn im  delnicam , 
ki se izdadö , predno nastane glavinskim  delnicam  
prav ica do prejem anja  dividende.

Delnice, ki jih  dežela prevzam e, m orajo uživati 
jed n ak e  pravice, kako r one, ki jih  prevzam e država 
od deln ičarske družbe, k a te ra  se osnuje.

4. Vplačila za delnic^, ki jih prevzame dežela, 
naj se zvrše začenši z letom 1892. v enakih letnih 
zneskih in v onih rokih, katere določi državna uprava 
za vplačevanje delnic, ki jih prevzame država.

Prvi vplačilni obrok naj se nikakor ne vplača 
prej, dokler se do celega ne izkaže, da je vplačana 
in uporabljena še ostala glavnica za zgradbo, katere 
ni dolžan pokriti ne državni zaklad in ne dežela, in 
da so omenjene lokalne železnice po določilih konce
sije dodelane in javnemu prometu izročene.

5. D eželnem u odboru se naroča, da stav i p ri
hodnjem u deželnem u zboru  p rim erne  nasvete, kako 
bode p resk rb e ti sk len jen i donesek.

D er hohe Landtag wolle beschließen:
1. D a s  Land K rain sichert zum B aue der Unter* 

tra iner Localbahnen Laibach-Großlupp-Pösendorf-Treffen- 
R udolfsw ert-S trascha und G roßlupp - Reifniz - Gottschee 
einen B eitrag  von 500.000 fl. (Fünfhundert Tausend 
Gulden) zu.

2. M it diesem B eitrage wird sich das Land K rain 
an der Kapitalsbeschaffung zum Zwecke des B au es der 
obbezeichneten Unterkrainer Localbahnen durch Übernahme 
von Stetten der für diese B ahnen zu bildenden Aktien
gesellschaft im Betrage von 500 .000  fl. ö. W . in Noten 
betheiligen. Von den Actien werden jene genommen, 
welche die S taa tsv e rw a ltu n g  mit dem von ih r zu dem
selben Zwecke bewilligten B eitrage übernehmen w ird. 
D ie Betheiligung des Landes ist jedoch an die B edin
gungen geknüpft, dass:

a) sich die S taa tsv e rw altu n g  an der Beschaffung des 
K ap ita ls  mit einem angemessenen B etrage durch 
Übernahme von Actien betheiliget, dass ferner

b) die Ortschaften und Gemeinden jener Bezirke, welchen 
die B ahnen zu statten kommen werden, den B ahn 
bau auf angemessene A rt fördern, dann dass

c) von den Industriellen, Bergbanunternehm ungen und 
anderen Interessenten durch Übernahme von S tam m - 
actien zum Paricurse mindestens 400 .000  fl. gedeckt 
werden, und dass endlich

d) die Beschaffung des restlichen K apitales durch A us- 
gabe von P r io r i tä ts -  und Stam m actien der zu bil
denden Actiengesellschaft durch den künftigen Con- 
cessionär sichergestellt wird.
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3. D ie Bestimmung des Procentsatzes der Dividende, 
welche den auszugebenden P rio ritä ten  gebührt, bevor für 
die S tam m aktien ein Anspruch auf den Dividendenbezug 
eintritt, wird der S taa tsv e rw altu n g  überlassen.

D ie vom Lande zu übernehmenden Aktien müssen 
gleiche Rechte mit den vom S ta a te  zu übernehmenden 
Aktien der zu bildenden Aktiengesellschaft haben.

4. D ie Einzahlungen auf die vom Lande zu über
nehmenden Aktien haben vom J a h re  1892 an in gleichen 
Ja h re s ra te n  und zu jenen Term inen zu erfolgen, welche 
die S taa tsv e rw a ltu n g  für die Einzahlungen auf die vom 
S ta a te  zu übernehmenden Aktien bestimmen wird.

D ie erste R atenzahlung ist keinesfalls früher zu 
leisten, a ls  bis nach vorausgegangener und gehörig nach
gewiesener Einzahlung und Verwendung des restlichen 
nicht vom Staatsschätze und vom Lande zu deckenden 
Baukapitales die bezeichneten Localbahnen concessions« 
müßig vollendet und dem öffentlichen Verkehre übergeben 
werden.

5. D er Landesausschuß wird beauftragt, wegen 
Beschaffung des beschlossenen B eitrages im nächsten Land
tage die geeigneten A nträge zu stellen.

D e ž e ln i  g l a v a r :
O tvarjam  splošno razpravo. Gospod poslanec 

P fe ifer se je  oglasil za besedo.

Poslanec Pfeifer:
Slavni z b o r! P reb ira j e deželne račune  nedavno 

m inulih le t nahajam o številke, ki živo pričajo, kako 
si p rizadeva naša  neim ovita dežela zboljšati gospo
darske  razm ere  vseh svojih pokrajin  te r  u streza ti 
raznim , vedno rastočim  potrebščinam  v gm otnem  in 
duševnem  obziru. N avajam  tukaj le ustanovitev  Do
len jske km etijske šo le , donesek za tra s iran je  proge 
D olenjske železnice in po denašnjem  predlogu udele- 
žitev s svoto 500.000 gld. za zgradbo te  železnice. 
Ako bi hotel naštevati danes raz loge , ki glasno in 
odločno zahtevajo  omenjeno železnico, brez k a te re  
h ira joča D olenjska s tran  ne m ore niti dalje ž iv e ti , niti 
rešiti gospodarskega propada, navajati bi ne mogel 
d ru z e g a , nego k a r  obširno in tem eljito  razp rav lja  
priloga § 8. in k a r  sem tudi jaz  s svojimi častitim i 
tovariši na  parlam en tarnem  odru  deželnega in držav
nega zbora m nogokrat v govorih in prošnjah  pou
darja l in  naglašal, k a r  neovrgljivo spričujejo  dotični 
steuografični zapisniki. Dežela naša pripom ogla je  
zvršiti tehn ične p rip rave te r  je  danes p rip rav ljena 
udeležiti se zgradbenega k ap ita la  v znesku 500.000 gld.; 
tudi je  osk rbela  približne podatke, po k a te rih  hočejo 
p rizadete  o b č in e , kak o r tu d i d rug i udeleženci, ka
terim  bo železnica na korist, podpirati v m ejah sk ra jne  
svoje zm ožnosti to  železnico bodi si da brezplačno od
stopijo  pašn ike in d ruga za zgradbo železnice po trebna  
zem ljišča po prim erni c e n i, ali da prevzam ejo p ri
m erno število deln ic i. t. d. Po tem  takem  je  u s tre 
ženo tistim  pogojem, ki j ih  s tav lja  v lada p ri zgradbi 
lokalnih železnic, da nam reč zadevni k ra ji in dežela 
v m ejah svojih gospodarskih  razm er in zm ožnosti 
dejansko pokažejo resno  voljo in zanim anje za  že
leznico, da potem  šele v lada rade  volje priskoči z 
državnim  doneskom . Z ozirom na to nastopi sedaj 
za vlado neizogibna dolžnost, ozira ti se  na našo de

že lo , če tud i ne broji 63 ali 118 poslancev, kakor 
G ališka oziroma Č e šk a , M oravska, ki so že dovelj 
p resk rb ljene z železnicami. Sklepam  z toplo željo, 
da bi m rtva  črka vender skoro posta la  meso, da bi 
država skazala se skrbne m atere tud i zapuščeni k ran jsk i 
siroti, ki je  že toliko žrtovala d rž a v i, da ji nič več 
sto riti ne ostaja. (Klici na levi: — Rufe links: Do
b ro ! ’ d o b ro !)

A bgeordneter Excellenz W aro n  Schwegek:
D er verehrte H err Vorredner hat in  sehr ein

dringlicher Weise auf die Nothwendigkeit eines S ta a ts -  
zuschusses für den B au  der in Rede stehenden Unter« 
krainer B ahn  hingewiesen und betont, dass das Land 
K rain ebenso wie andere Länder den Anspruch erheben 
könne, von Seite  des S ta a te s  Subventionen für der
artige B auten  zu erhalten.

Ich  kann mid) diesen seinen Ausführungen nur 
m it dem innigsten Wunsche anschließen, dass diesen seinen 
Hoffnungen thatsächlich auch die Erfüllung in kürzester 
Zeit nachfolgen möge. Ich  kann aber nicht umhin, an
läßlich der Verhandlungen in Betreff des Landesbei
trages für die Unterkrainer Localbahnen, auch noch eine 
andere S eite  der F rage zur Sprache zu bringen, weil 
es meiner Anschauung nach nothwendig ist, dass wir 
uns vollkommen klar darüber werden, welche Opfer w ir 
heute und bei ähnlichen Anlässen zu bringen geneigt 
sind und in welchem Umfange dieselben im Interesse 
unseres Landes gebracht werden müssen.

A ls w ir vor Kurzem daran  giengen, unsere G rund 
entlastungsschuld zu convertiren, betonten w ir auf das 
nachdrücklichste die schwere Ilberbürdung des Landes 
und die Unmöglichkeit angesichts der mißlichen finanziellen 
Verhältnisse nothwendige und zweckmäßige Investitionen 
in 's  Werk zu setzen Diese Thatsache ist eine W ahr
heit, welche jeder von uns kennt und andererseits weiß 
jedermann ebensogut, wie dringend nothwendig dem 
Lande zweckmäßige Investitionen sind.

W ir haben die Convertirung der G rundentlastungs
schuld durchgeführt, mir haben sie zum Vortheile für 
unser Land durchgeführt und dessen Leistungsfähigkeit 
gehoben, w ir dürfen aber dabei nicht vergessen, dass 
es sich, wenn heute von Vortheilen die Rede ist, nu r 
darum  gehandelt hat, Lasten, welche die gegenwärtige 
Generation zu tragen hätte, auf die zukünftige zu über
tragen, und indem w ir der künftigen G eneration schwere 
Lasten aufbürdeten, übernehmen w ir gleichzeitig die mo
ralische Verpflichtung, für dieselbe G eneration durch 
zweckmäßige Investitionen vvrzusorgen, damit nicht einst 
der V orw urf auf uns falle, dass w ir die W irtschaft 
des Landes vernachlässiget haben. I n  diesem S inne  
müssen w ir nun auch die Verwendung derjenigen B e
träge, welck)e w ir au s der Convertirung der Grundent- 
lastungssckiuld in E rsparung brachten, in s Auge fassen. 
E s  handelt sich um einen, bind) sieben J a h re  fo rtlau 
fenden Bezug von 127.000 fl., welcher uns von Seite  
des S ta a te s  zur D isposition gestellt wurde und es han
delt sich w eiters um eine Entlastung des Landes durch 
entsprechende Erm äßigung der Landesumlagen. W ir 
haben uns aber nick)t zu dem Zwecke entlastet, um über
haupt geringere Lasten zu tragen, sondern um Lasten, 
welche w ir gerne tragen wollen, zum W ohle des L an
des auch im Hinblicke auf die künftige Generation zu 
verwerten und Investitionen ins Lebe» zu rufen, welche
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derselben zu G u te  kommen sollen. H eute gehen w ir 
d a ra n , in  dieser Beziehung den A nfang  zu machen. W ir  
stehen vor einer der wichtigsten Inv estition en , welche 
von u n s  allen a ls  eben so nothw endig  anerkannt w ird, 
a ls  sie fü r  die betreffenden L an desth e ile , denen sie 
bestimmt ist, ersprießlich und w o hlthä tig  sein möge. Ic h  
wünsche dem U nternehm en, welches w ir heute zu u n te r
stützen u n s  anschicken, den allerbesten E rfo lg , und wünsche 
ebensosehr wie der verehrte H err V orredner, dass der 
S t a a t  u n s  auf diesem W ege die Unterstützung nicht 
entziehe, welche er ähnlichen U nternehm ungen anderer 
L änder in  freigib iger W eise gew ährt hat.

W enn w ir  nun  aber unsere eigenen M itte l in s  
A uge fassen, so können w ir u n s  vor allem anderen der 
E rkenntn is eines G rundsatzes nicht entziehen, des G ru n d 
satzes nämlich, dass die Jnvestitonen , welche zu machen 
w ir  im B egriffe stehen und verpflichtet sind, nicht n u r 
au f einen einzelnen L andestheil beschränkt werden dürfen, 
sondern gleichmäßig auf alle T heile des L andes A n
w endung finden müssen. E s  ist dies nichts anderes, 
a ls  ein P o s tu la t  der Gerechtigkeit und Billigkeit.

W enn  ich U nterkrain  die W o h lth a t einer E isen
bahn  vom H erzen gönne und m it voller Überzeugung 
fü r  die A n träge des F inanzausschusses stimmen werde, 
so bin ich andererseits überzeugt, dass S ie , meine H erren , 
ebenso bereitw illig  fü r alle übrigen Inv estition en , welche 
im ganzen Lande nothw endig  sind, im  gleichen M aß e  
eintreten w erden, und indem ich mich dieser H offnung 
hingebe, glaube ich, dass w ir u n s  a ls  practische P o l i 
tiker die G ru nd lage  vor Augen halten  müssen, nach 
welcher w ir Inv estition en  zu vertheilen  haben, und diese 
G ru n d la g e  resu ltirt nach m einer Anschauung in erster 
R eihe a u s  den Lasten, welche ein ober der andere L an 
d esthe il zu trag en  hat.

I n  erster Linie möchte ich in dieser Beziehung 
auf die L an deshaup tstad t hinzuweisen m ir erlauben und 
hervorheben, dass die S ta d t  Laibach, welche 3 8 9 .0 0 0  fl. 
an  directen S te u e rn  zah lt, au f welcher G ru nd lage  die 
L andesum lagen  basiren, hinsichtlich der künftigen I n v e 
stitionen zunächst d a rau f Anspruch erheben kann, dass 
ih re  Entwicklung und ihre In teressen  Berücksichtigung fin
den. D en n  die S te u e rla s t von nahezu 4 0 0 .0 0 0  fl., 
respective die d a ra u s  resultirenden L andesum lagen , sind 
nicht viel w eniger, a ls  d a s  D r itte l dessen, w as  das 
ganze L and  an  Lasten zu tragen  hat. D ie  S t a d t  L a i
bach h a t also in  dem M aß e , a ls  sie gegenüber dem 
S ta a te  und dem Lande schwere P flichten  zu erfüllen 
h a t, bei unseren Inv estition en  zunächst Berücksichtigung 
zu finden und sie findet in  der u n s  gegenw ärtig  beschäfti
genden A ngelegenheit auch thatsächlich diese Berücksichti
gung, w eil a ls  A u sgang ssta tion  der künftigen Unter» 
k rainer B a h n  Laibach in Aussicht genommen w ird , w äh 
rend a lle rd in gs außer dieser noch andere und nicht un- 
vorthe ilhaftere  T rag e n  möglich w ären.

W enn  ich nun  aber auf die übrigen L andestheile  
einen Blick werfe, möchte ich hervorheben, dass Ober» 
krain  an directen S te u e rn  4 1 9 .0 0 0  fl. jährlich be iträg t, 
dass ferner Jn n e rk ra in  2 3 3 .0 0 0  fl. und U nterkrain  
4 1 1 .0 0 0  fl. beisteuert. Diese Z iffern  sind die reellen 
G ru nd lagen , nach denen jeder einzelne T h e il zur Deckung 
der Erfordernisse des ganzen L andes beiträgt. D ie  S ta d t  
Laibach habe ich in  diese Berechnungen nicht einbezogen 
und weder diesem noch jenem L andestheile  zugewiesen.

In d e m  ich nun  diese Z iffern  anzuführen m ir e rlau b t 
habe, möchte ich hinsichtlich m einer Anschauung im  V o r

hinein keinen Z w eifel aufkommen lassen und erklären, 
dass ich nicht auf dem kleinlichen, allzu egoistischen S ta n d 
punkte stehe und verlange, es müsse bet der V ertheilung  
der Inv estition en  im Lande ganz genau nach der P r o 
p o rtion  dieser B eitragsleistungen  vorgegangen w erden. 
Ic h  b in  der M einung , dass u n ter gewissen Um ständen 
und V erhältnissen in dem einen oder dem anderen L andes
theile größere Bedürfnisse sich ergeben können oder v o r
handen sind, und dass dann  diese größeren Bedürfnisse 
auch einen größeren Anspruch auf Berücksichtigung zu 
finden haben, aber übersehen d arf man die V erhältnisse 
der B eitragsleistungen  deshalb  keinesfalls.

W enn ich dies zu betonen m ir e rlaub t habe, so 
hoffe ich, d a s s . der gesummte L andtag  heute und in  Z u 
kunft bei V ertheilung  der Investitionen  diesem G ru n d 
sätze Rechnung tragen  werde, und indem ich dieser H off
nung hier Ausdruck gebe, erlaube ich m ir auf die E n t
wicklung und den S ta n d  des C om m unicationsw esens im 
Lande einen ganz kurzen Blick zu werfen.

Ic h  gebe zu, dass die Entwicklung des C om m uni
cationsw esens in  U nterkrain  vor allen D ingen  unsere 
größte Aufmerksamkeit verdient, m uß jedoch hervorheben, 
dass auch die C om m unicationen in  O berkrain  auf die 
gleiche Aufmerksamkeit Anspruch haben. Z w ei F rag e n  
liegen in  dieser Beziehung bereits vor, welche von S e ite  
des hohen L and tages, wie ich glaube, die gleiche B e 
rücksichtigung finden werden, welche heute die F ra g e  des 
B a u e s  der Ü nterkrainer B a h n  gefunden hat. Ich  meine, 
dass einerseits der A u sbau  der L ocalbahn von Laibach 
nach S te in , fü r welchen heute noch ein B e trag  von 
3 0 .0 0 0  fl. fehlt und welcher, wie ich hoffe, durch die 
Beschlüsse des hohen L andtages ergänzt werden w ird, 
nun  zu S ta n d e  kommen und eine B a h n  geschaffen w er
den w ird , deren B edeutung ich deshalb  besonders betone, 
w eil dadurch vielleicht allein jene zweckmäßige, kürzeste 
V erb indung  der S ta d t  Laibach m it S te ierm ark  bewerk
stelliget werden w ü rde , bei welcher die vielseitigen 
Wünsche, Bedürfnisse und In teressen  der B evölkerung 
in  befriedigenderer Weise ihre Berücksichtigung finden, 
a ls  es seinerzeit durch den A u sb a u  der bestehenden 
S ü d b a h n lin ie  der F a l l  w ar. D ie  zweite F ra g e , auf 
welche ich heute schon m ir hinzuweisen erlauben möchte, 
ist die F ra g e  des A u sbaues einer F lü g e lb ah u  von K rain - 
burg  nach N eum arktl. I n  N eum arktl besitzen w ir eines 
der wichtigsten C entren  des industriellen Lebens in K r a in ; 
die natürliche Lage und alle übrigen V erhältnisse sind 
dem wirtschaftlichen Aufschwünge dieses O rte s  günstig ; 
alle V orbedingungen sind gegeben, um die In d u s trie  
daselbst zur höchsten B lü th e  und E n tfa ltun g  zu b rin g e n ; 
n u r  eine B ed ingung  fehlt — die C om m unicationen, 
und der M a n g e l der geigneten Com m unicationen kann 
hier nicht genug beklagt werden. E s  w ird  unsere Pflicht 
sein, diesem O rte  unsere größte Aufmerksamkeit zuzu
lenken, sein Gedeihen nach K räften  zu stärken und zu 
kräftigen, dam it die In d u s trie  in  diesen L andestheilen  sich 
im m er kräftiger und stärker entwickle. I m  Hinblicke auf 
die C om m unicationen haben die In teressen  von N eum arktl 
die nothw endige Berücksichtigung nicht gefunden, durch 
die A nlage der e rw ähn ten  F lüg e lbah n  jedoch w ird  die 
Entwickelung und d as  Gedeihen dieses O r te s  nach mei
ner Auffassung hinlänglich g a ra n tir t . Z u  dem Z ustande
kommen dieser F lü g e lb ah n  w erden größere O pfer n o th 
wendig sein, w orüber w ir nähere D e ta ils  in  kurzer Z eit 
erfahren  w erden. Ic h  glaube aber heute schon im  Z usam 
m enhange m it dem eben in  V erhand lung  stehenden G e-
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genstande constatiren zu sollen, dass zu erw arten  stehe, 
dass d a s  Land zu dem Zustandekommen der F lüg e lbah n  
von K ra inbu rg  nach N eum arktl, auf welche es den höch
sten W e rt legen m uß, auch durch einen B e itrag  b is  zu 
5 0 .0 0 0  fl. sich engagiren werde.

A uf diese Weise allein werden, indem w ir d as  
C om m unicationsw esen in U nterkrain und O berkrain  zu
gleich fördern , in  gleichmäßiger W eise alle L andestheile  
des S e g e n s  der Investitionen , welche w ir  in s  Leben zu 
rufen verpflichtet sind, theilhaftig  werden.

E s  werden in  Zukunft noch m ehr F ra g e n  dieser 
A rt an u n s  herantreten, und indem ich der H offnung 
R au m  gebe, der hohe L andtag  werde bei den künftigen 
Investitionen , welche w ir zum W ohle des L andes machen 
wollen, in gleichmäßiger Weise allen Landestheilen  seine 
Aufmerksamkeit zuwenden und seine Unterstützung ihnen 
angedeihen lassen und fü r die In teressen  derselben nach 
allen R ichtungen hin eintreten, erkläre ich mich bereit, 
fü r die A n trä g e , wie sie in  V erhandlung  stehen, zu 
stimmen.

Poslanec Šuklje:
Nisem nameraval, oglasiti se v tej debati, ker 

se mi vidi od več dokazovati to, kar nobenega do
kaza ne potrebuje. Toda razprava, katera se je 
vnela o lokalni železnici Dolenjski in o deželnem do
nesku za to progo, sili tudi mene, da razjasnujem 
nazore svoje o tem zlasti za Dolenjce, potem tudi 
za mesto Ljubljansko tako perečem vprašanji, in tu 
moram najprej svojo toplo zahvalo izražati neposred
nemu gospodu predgovorniku, ka teri, dasiravno ni 
rodom Dolenjec, ter ne zastopa nobenega Dolenjskega 
okraja, je vender priznaval, da je lokalna železnica 
Dolenjska in zgradba njena ravno tako potrebna, kakor 
bode tudi blagodejno vplivala na promet vse dežele. 
Tudi v tem oziru se strinjam ž njim, da je treba 
pri razdelitvi investicij ozirati se na vse pokrajine 
dežele naše, k a jti, gospoda moja, saj smo morda v 
nasprotji si glede gospodarskih načel, drug ali drug 
je bolj naklonjem zistemi zaščitne carine, drug se 
bode zopet bolj unemal za zistem proste trgovine; 
a vsi si moramo biti svesti, da, kakor je dežela na
stala po zgodovini in skupni upravi, postala je tudi 
v gospodarskem oziru neka celota in vsi okraji so 
zvezani po nekih skupnih interesih; zamenjajo med 
sabo svoje pridelke in najpred je gledati, da z do
mačim blagom oskrbujemo domačo trgovino, potem 
misliti je šele na eksport. Gotovo bode se torej 
ozirati na vse dele dežele. Ne gre postavljati se na 
lokalno stališče. Železnica, zgrajena po Dolenjskem, 
koristi gotovo tudi Gorenjskemu in nasprotno. V 
tem oziru se strinjam z umovanjem, katero smo sli
šali iz ust gospoda predgovornika. Vender je on 
pristavek napravil v razpravi svoji, da je dejal, naj 
se razdele investicije jednostavno na vse dežele naše, 
toda „nach Maßgabe der obwaltenden Verhältnisse", 
z ozirom na obstoječe dejanske razmere. To je ono, 
kar posebno odobravam v njegovi razpravi, ker potem 
je gotovo, da bode on posebno moral se ozirati na 
Dolenjsko stran, kajti noben del naše dežele ni bil dosedaj 
tako zanemarjen, zlasti kar se občil tiče, kakor naša 
Dolenjska. Oglejmo si občila po Gorenjskem in No
tranjskem, tam imate železnico in državno cesto, radi 
Vam jih privoščimo, želeli bi, da se komunikacije 
množe še več; a na Dolenjskem je 6 sodnih okrajev,

ki nimajo ne enega kilometra železnice, ne enega 
kilometra državnih cest. Zarad tega sem tudi jaz 
misli gospoda Schwegelna, katere si morem tolmačiti 
zgolj v tem smislu, da se pri investicijah p o s e b n o  
o z i r  j e m l j e  na t e  k r a j e .

Še drug pomislek nas bode moral siliti, čisto 
praktičen, čisto finančen pomislek. To je ozir na 
davčno breme in deželne dohodke, ki nam izvirajo iz 
posameznih okrajev. Dežela naša je pri svoji upravi 
navezana na to, da si potom priklad pri posameznih 
gospodarstvih (Einzelwirtschaft) pridobi, kar za se po
trebuje. Gospod baron Schwegel je prej navajal di
rektne davke. V dopolnitev onega, kar je povedal 
o tej stvari, bi se direktno oziral na priklade, katere 
se za deželo dobe iz tega ali onega dela. Skupnih 
deželnih priklad je za 1. 1887. izkazanih — dotični 
izkaz nahajamo v letnem poročilu stran 24. in 25. — 
634.728 gtd. 25 kr., in če vzamemo v poštev one 
kraje, katerim bode v prvi vrsti služila zgradba Do
lenjske železnice, do kakega resultata pridemo? Je 
10 takih okrajev: Zatična, Trebno, Novo Mesto, Mo
kronog, Žužemperk, Metlika, Črnomelj, Velike Lasiče, 
Bibnica in Kočevje. Skupaj plačuje teh 10 okrajev 
deželnih priklad 125.294 gld., torej okoli '/5 cele svote. 
Če primerjamo Gorenjske okraje, ki leže ob Rudol
fovi železnici in gravitujejo proti Rudolfovi železnici, 
imate jih 5: Škofja Loka, Kranj, Tržič, Radoljica in 
Kranjska Gora in skupni znesek dotičnih priklad znaša 
76.219 gld. Gospod baron Schwegel je rekel, da se 
je ozirati tudi na mesto Ljubljansko, ki bode imelo 
veliko korist, ako zgradimo Dolenjsko železnico tako, 
da se bode pričela v Ljubljani, in dejal je, „Laibach 
verdient Berücksichtigung". Pritrjujem mu torej in go
tovo se bode strinjal z menoj, če tu v poštev jemljem 
onih 170.033 gld. priklad, katere plačuje Ljubljana. 
Dalje, ako vsaj z nekim delom sem uvrščam tudi Lju
bljansko okolico in Kostanjeviški okraj, dasiravno ne 
s celim zneskom, pridem do zaključka, da repre- 
zentuje ozemlje, kateremu mora služiti projektirana 
Dolenjska proga, za deželo našo 315.282 gld., torej 
50A, t. j. polovico naših deželnih dohodkov. Gospoda, 
mi plačujemo sedaj še te priklade, sedaj je Dolenjska, 
dasiravno s silnim trudom, še v stanu zmagati to 
breme. Pojdite pa enkrat doli in prepričajte se o pro
padu Dolenjske, o propadu, izvirajočem zgolj iz tega, 
ker komunikacij ni, potem rekli bodete z menoj vred: 
če ta korak, katerega mislimo danes storiti, ne bode 
uspešen, potem Dolenjski davkoplačevalci morajo one- 
magati in dežela bode imela z druge strani zgubo pri 
svojih deželnih prikladah. Kaj pomenijo komunikacije 
za gospodarstvo, za to je najbolj drastična ilustracija 
prošnja Tržiška za lokalno progo, in priporočilo, ka
tero je danes nekako anticipativno gospod baron 
Schwegel posvetil tej peticiji. Dejal je: „Komunikacij 
nimajo, na stran so potisnjeni“. Priznavam in uva- 
žujem važnost železnične zveze za Tržič. A gospoda 
moja, Tržič je naposled vender le 16 km odstranjen 
od železnice in veže ga jako lepa, jako skladna cesta 
ž njo. Da bi se gospod baron Schwegel enkrat po
trudil na Dolenjsko in vidil tamošnje ceste, izražal bi 
se še mnogo bolj ognjevito za potrebo Dolenjske 
železnice. Obrt se na Dolenjskem razvijati ne more, 
ker železnice ni. Kar pa se tiče poljedelstva in bede, 
ki že sedaj vlada med našimi posestniki, ker ne mo
rejo v ceno spraviti svojega blaga, to bi gospode opo-
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zarjal na neko jako znamenito socijalno-politično pri
kazen, ki bi zaslužila biti predmet socijalno-politični 
študiji, to je ona velikanska izselitev, ki se zlasti v 
nekaterih Dolenjskih krajih vedno več razširja. Ko 
sem se lani bil razgovarjal z nekim statistikom — 
on je prvi v naši državi — prosil me je, naj mu raz
ložim neke številke glede Kranjske in tukajšnjega 
gibanja med prebivalstvom. Kazal mi je občine, kjer 
je še enkrat toliko žensk nego moških. Odgovor je 
bil lahek, to stori jzselitev v Ameriko, vsled katere 
imate dandanes v Črnomaljskem in Metliškem okraji 
komaj polovico krepkega možtva doma, vse drugo je 
šlo v Ameriko, ker se gospodarsko življenje pri nas 
razvijati ne more vsled manjkajočih primernih občil.

Kar se tiče svote, s katero bi po predlogu finanč
nega odseka dežela priskočiti morala zgradbi Dolenj
ske železnice, danes o nji ne bodem govoril. Pač, 
če primerje vzamem, vidim, da se bode menj žrtvo
valo za to progo, nego primerno za Kamniško in nego 
se morda nadejajo oni prosilci iz Tržiča za Tržiško 
progo. 500.000 gld. nasproti skupni potrebščini
9.350.000 gld. to je 5 '/,A%. Za Kamniško železnico 
se je dovolilo 50.000 gld. t. j. 674# , ker je prora
čun) ena na 800.000 gld., pa bode nekoliko ceneje, 
torej smo že prekoračili razmero, katera se nasvetuje za 
Dolenjsko progo. Ako še primaknemo kakih 30.000 gld., 
imamo celih 10# za Kamniško progo in kar se tiče 
Tržiške peticije, ki je bila že danes na razgovoru v 
finančnem odseku, je potrebščine 500.000 gld. in 
zahteva se podpora v znesku do 50.000 gld. za glavne 
delnice, torej tudi 10# in razveselil bi se, ako bi na 
podlagi tega odstotnega razmerja gospod baron Schwegel 
ob danem slučaji, ker on hoče enako razdeljevati, še 
hotel prekositi nas v svoji radodarnosti.

Par besed bi si še usojal izustiti o onem ra
čunu, kateri je podlaga projektu finančnega odseka 
in deželnega odbora. Finančni odsek in deželni odbor 
sta se dala voditi po tej misli: skupne potrebščine je
9.350.000 gld., tu je potem računati na primerni dr
žavni donesek, — mislil bi, z menj nego 4,000.000 gld. 
državnega doneska ne moremo shajati, — ako doda 
dežela 500.000 gld. in interesenti 400.000 gld., potem 
smo sprejeli 4,900.000 gld. in ostalih 4,450.000 gld. 
bi se prepustili zasebnemu kapitalu, ki bi, se ve da, 
moral spraviti skupaj ta ostanek na ta ali oni način. 
Zasebni kapital se pa ne da voditi po patriotičnih ali 
političnih ozirih, za njega merodajen je le ozir, ali 
se bode dotična glavnica obrestovala in amortizovala 
ali ne, in zarad tega je tu pravi punctum saliens, 
ali je račun rentabilitete, na katerega se naslanja 
tudi poročilo, priloga 58., previdno sestavljen ali pa 
se ziblje morda ta račun v nekih iluzijah. Po mojem 
najboljšem prepričanji — in mislim, vsak poslanec je 
tukaj dolžan svojemu dostojanstvu in svoji vesti, da 
govori č i s t o  o d k r i t o  — ta račun ni prenapet, ni 
pretiran. Naslanja se na to, da bode obratnih tros
kov za kilometer 1.800 gld., za celo daljavo 132 km 
torej 237.600 gld. Kar se tiče teh troškov, se je 
nadejati, da ne utegnejo biti višji nego 1.800 gld. na 
leto. Imam v rokah poročilo generalne direkcije av
strijskih državnih železnic za 1. 1887. in tu nahajam, 
da je na Dalmatinski progi znašala potrebščina za 
obrat — Betriebsausgaben per Betriebskilometer — le 
1.077 gld. Dalmatinska proga je sicer slaba proga, 
a tudi pri nas ne bode v začetku velikega prometa,

le malo vlakov, in razlika je vender: 1.800 gld. in 
1.077 gld., torej račun ni prenizek, to so mi potrdili 
tudi vsi strokovnjaki. Kar se tiče osobnega prometa, 
je ta osobni promet v račun rentabilitete postavljen 
s 700 gld. na kilometer in računa se tukaj na pre
bivalstvo dotičnega ozemlja v skupnem številu 222.314 
duš. Mislim, da ni treba preveč reducirati tega šte
vila; kajti ako v poštev vzamemo tistih 10 okrajev 
ter prištevamo mesto Ljubljansko in en del Ljubljanske 
okolice in Kostanjeviškega okraja, pridemo do za
ključka, da je treba računiti na prebivalstvo 200.000 
duš, katerim bode v prvi vrsti namenjena ta želez
nica in oglejmo si sedaj zopet po poročilu generalne 
direkcije neke številke pri drugih železnicah, tu naj
demo: na zapadnih državnih železnicah se je iz osob
nega prometa skupilo na kilometer gld., celo 
po Galiških progah, ki ne cveto Bog ve kako, imamo 
922 gld. in po Isterskih 851 gld. in gospoda moja, 
nihče med nami ne bode tak pesimist, da bode dejal, 
da bode Dolenjska železnica toliko slabejša, kakor je 
Isterska železnica! Kar se pa tiče tovorov, je izra
čun) en tovorni kvantum 88.300 kvintalov ter bode 
vrgel 420.100 gld., torej pride poprek na kilometer 
3.182 gld. Ako primerjamo to Gališki progi, — tu 
imamo na kilometer 3.260 gld. in če računamo poprek 
pri državnih železnicah, imamo iz tega tovornega pro
meta na kilometer 6.270 gld. To so številke, katere 
pač kažejo na to, da račun o rentabiliteti, na kate
rega se naslanjata naše poročilo in naš sklep, je popol
noma utemeljen.

Gospoda, pri kraji sem, le eno kratko opazko 
bi si še usojal napraviti. Govorilo se je o dolžnosti 
države, priskočiti v pomoč deželi Kranjski in ne za
nemarjati njenih komunikacij. Nihče te dolžnosti 
države ne more bolj živo čutiti nego jaz; ali v to 
svrho treba, da poslanci, kateri imajo nalogo, zasto
pati interese deželne ne samo tukaj v tej zbornici, 
nego tudi na Dunaji, tudi v državnem parlamentu 
postopajo glede na gospodarstvene naše težnje popol
noma soglasno in zajedno z isto odločnostjo. Zarad 
tega, ker sem iz besed barona Schwegelna povzel 
prepričanje, da tu ne bode nobenega razločka med 
njim in nami, upam, da bodemo v državnem zboru 
postopali vsi vkup kakor en mož, ko bode šlo za to, 
da od države dobimo ono pomoč, brez katere je Do
lenjska železnica nemogoča! In s to nado sklepam 
svoj govor.

Deželni glavar:
Želi še kdo besede? (Nihče se ne oglasi. — 

Niemand meldet sich.)?
Torej zaključim splošno razpravo in podelim 

besedo gospodu poročevalcu.

Poročevalec ces. svetnik Murnik:
Nimam ničesar dostavljati, ker mislim, da bi 

bila vsaka daljna beseda odveč. Gospoda predgovor
nika sta v najlepših besedah to podpirala, kar pred
laga finančni odsek in torej le prosim, da se sprej
mejo predlogi finančnega odseka.
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Deželni glavar:
Otvarjam nadrobno razpravo in vprašani, želi 

kdo spregovoriti o prvem do petem predlogu finanč
nega odseka?

(Nihče se ne oglasi. — Niemand meldet sich.)
Menim, da ni potrebno, prebrati še enkrat po

sameznih predlogov in če ni ugovora, dam na glaso
vanje vse predloge finančnega odseka na enkrat.

(Pritrjuje se. — Zustimmung.)
Prosim tiste gospode, ki se strinjajo s predlogi 

finančnega odseka 1 — 5, naj blagovole ustati.
(Vsi predlogi obveljajo. — Alle Anträge werden 

angenommen.)
Predlagam, da se glasuje precej o celoti,
(Pritrjuje se. — Zustimmung.)
Ker ni ugovora, prosim gospode poslance, ka

teri pritrde predlogom finančnega odseka v celoti, naj 
blagovole ustati.

(Obvelja. — Angenommen.)
8 tem je rešena 5. točka dnevnega reda.
Naznanja se mi, da gospod poročevalec o 6. 

točki v tem trenutku ni navzoč, da se bode torej o 
tej točki morebiti pozneje poročalo.

Preidemo k 7. točki dnevnega reda.

7. Ustno poročilo finančnega odseka 
o prošnji občinskega predstojni- 
štva v Toplicah za zboljšanje uči
teljskih plač.

7. Mündlicher Bericht des Finanzausschusses 
über die Petition der Gemeindevorstehung 
von Töplih um Ausbesserung der Lehrer
gehalte.

Poročevalec Šuklje:
Finančnemu odseku se je izročila peticija ob

činskega predstojništva Topliškega, v kateri se prosi 
za zboljšanje učiteljskih plač na Topliški šoli. Ker 
je ta predmet v zvezi s peticijami, ki merijo sploh 
na zboljšanje učiteljskih plač in ker smo te peticije 
že odstopili deželnemu odboru z nalogom, pretresati 
to vprašanje, ter o svojem času staviti deželnemu 
zboru primerne nasvete, nasvetuje finančni odsek: 

„Peticija se odstopi deželnemu odboru.“ 
(Obvelja. — Angenommen.)

8. Ustno poročilo finančnega odseka 
o prošnji županstva v Trebnem 
glede podpore za razširjanje ljud
ske šole.

8. Mündlicher Bericht des Finanzausschusses 
über die Petition des Gemeindeamtes in
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Treffen, um Subvention für die Erwei
terung der Volksschule.

Poročevalec dr. Tosn jak:
Županstvo v Trebnem je predložilo prošnjo za 

podporo, ker je tamošnji okrajni šolski svet sklenil 
dozidati k sedanji šoli še dva razreda. Troški bodo 
znašali GOO gld. Letos smo dovolili za šolske zgradbe 
5.500 gld. podpore, druga leta po 6.000 gld., torej 
bi se še lahko znesek dovolil za Trebno, tembolj, 
ker se je deželni šolski svčt že izrekel za to pod
poro.

Finančni odsek nasvetuje:
„Za zgradbo šole v Trebnem se dovoljuje pod

pora 500 gld. iz deželnega zaklada.“
(Obvelja. — Angenommen.)

9. Ustno poročilo finančnega odseka 
o prošnji nadučitelj ske udove 
Frančiške Ušeničnik za posle- 
dobno izplačanje njene pokojnine 
za mesec julij, avgust in septem
ber 1888.

9. Mündlicher Bericht des Finanzausschusses 
über die Petition der Oberlehrerswitwe 
Franziska Ušeničnik um nachträgliche 
Auszahlung ihrer Pension für den M o
nat Ju li, August und September 1888.

Poročevalec Šuklje:
Že drugič se je baviti letos deželnemu zboru 

s peticijo, izročeno po nadučiteljski udovi Frančiški 
Ušeničnik. Udova Frančiška Ušeničnik je vložila 
namreč o svojem času prošnjo do slavnega zbora, 
da bi se ji dovolila po ranjkein njenem možu pokoj
nina in uzgojni donesek ravno tako, kakor da bi bil 
on imel celo uštevno dobo 10 službenih let. Tej 
prošnji ustregel je visoki deželni zbor v IV. seji 21. 
septembra t. 1. V motivaciji tega sklepa se je iz
recno naglašalo, da se dovoli prosilki pokojnina, kakor 
da bi bil ranjki njen mož služil celih 10 let uštevne 
dobfe in zaradi tega se.tudi v rešitvi te prošnje ni 
poudarjal posebni rok, od katerega je plačati udovi 
Frančiški Ušeničnik to pokojnino, oziroma uzgojne 
doneske. Deželni šolski svet je pa sklep slavnega de
želnega zbora nekako drugače tolmačil in ni naukazal 
prosilki pokojnine oziroma uzgojnega doneska s prvega 
julija t. L, kakor je bilo v intenciji slavnega zbora, 
temveč šele od 1. oktobra t. 1. Z ozirom na to je 
vložila prosilka potom okrajnega šolskega sveta pro
šnjo do visokega deželnega zbora, naj to stvar uredi 
in s priporočilom odstopi deželnemu šolskemu svetu. 
Kot poročevalec finančnega odseka sklicujem se na 
to, da smo pri prvem sklepu že imeli namen, posto
pati glede te prošnje ravno tako, kakor da bi imela 
prosilka polno pravico do pokojnine in uzgojnega
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doneska in dosledno s temi intencijami nasvetujem 
v imenu finančnega odseka:

Slavni deželni zbor naj sklene:
„Prošnja nadučiteljske udove Frančiške Uše- 

ničnik se odstopi c. kr. šolskemu svetu v primerno 
rešitev s pristavkom, da je deželni zbor v 4. seji 
dne 21. septembra t. 1. prosilki dovolil bil pokojnino 
in uzgojne doneske pričenši s 1. julijem 1888.“ 

(Obvelja. — Angenommen.)

10. Ustno poročilo upravnega odseka 
o prošnjah občin Hrenovice, St. 
Ožbald, Ribnica in podobčin Buč
ka in Orle, da bi se razdružile 
vsaka v dve občini, oziroma da 
bi postale samostojne občine.

1 0 . Mündlicher Bericht des Verwaltungsaus
schusses über die Petition der Gemeinden 
Hrenowiz, S t .  Oswald, Reisniz und der 
Untergemeinden Orle und Wutschka um 
Trennung in zwei Gemeinden, bezieh
ungsweise nm Constituirung a ls selbst
ständige Gemeinden.

Poročevalec T isn ikar:
V imenu upravnega odseka mi je poročati o 

prošnjah občin Hrenovice in Št. Ožbald, in podobčin 
Ribnica, Bučka in Orle, da bi se razdružile vsaka 
v dve občine, oziroma da bi postale samostojne ob
čine.

I. Občinski zastopniki občine H r e n o v i c e  pro
sijo, da se razdruži Hrenoviška krajevna občina in da 
se iz nje napravijo primerne samostojne male občine.

Prosilci trde, da se je osnovala velika občina 
Hrenoviška po zakonu o osnovi velikih občin vsled 
tedanjega pritiska, a da s tem niso dosegli pričako
vane koristi. Že pred mnogimi leti je bil občinski 
odbor sklenil soglasno, da se občina zopet razdruži.

Občinska potrebščina narasla je v mindern letu 
blizu na 2.000 gld. Hrenoviška občina šteje 3.612 
duš, 7 druzih občin: Britof, Famlje, Dolenja Vas, 
Senožeče, Sinadolje in Gorenje Vreme pa skupaj 
3.062, torej za 550 menj. Še večja je razlika glede 
davkov. Nasproti temu pa ima rečenih 7 občin pri 
volitvi v cestni odbor 23 in v okrajno blagajnico 7 
glasov, Hrenoviška občina pa samo devet oziroma 
jeden glas.

Tudi glede volitev v deželni in državni zbor 
je občina izgubila nad polovico glasov.

Občina je tudi nesrečno sestavljena, ker obstoji 
iz vasi nahajajočih se v dveh županijah in dveh sodnih 
okrajih.

II. Prošnja županije Sv. O ž b o l d ,  da se občina 
Sv. Ožbold razdruži in da se ustanovite dve samo
stojni občini in sicer krajevna občina Blagovica, obsto
ječa iz davčnih občin Blagovica in Sv. Ožbold, in 
občina Sv. Gothart, obstoječa iz davčnih občin Tro- 
jana, Hrastnik, Brezje in Čemšenik.

Sedanja občina šteje 2.759 duš, je jako neu
godno sestavljena, kajti od jednega konca do druzega 
je 5 ur hoda, a široka ni občina nikjer nad eno uro. 
Ljudje morajo k svojemu županu hoditi večkrat po 
3 ure daleč.

Umevno je, da je tudi županu težko opravljati 
svojo službo. Novi občini bi imeli po razdružitvi po 
1.218 in 1.541 prebivalcev.

Prošnja ponavlja se že v tretjič.
III. Prošnja občanov trga R i b n i š k e g a ,  da 

se trg Ribnica izloči iz sedanje občinske zveze in 
konstituira kot samostojna občina.

Krajevna občina Ribniška obsega katastralne ob
čine Ribnica, Goričavas in Gorenjavas z 2.377 prebi
valci, katerih pripada na Ribnico 1.003, — 1.374 pa 
na druge dve občini.

Od 4.776 gld. 68Vü kr. davka plačuje Ribnica 
2.508 gld. 72 ‘/2 kr., torej nad polovico, a pri volitvah 
v občinski zastop je trg nasproti z njim • spojenim 
vasem v manjini. Pač pa voli v deželni in državni 
zbor v mestni skupnini, kar je gotovo anomalija.

Potrebe in težnje tržke so druge, kakor one 
druzih vasi, in naravno je, da se drugi občani zanje 
ne brigajo.

Pokazalo se je to zlasti, ko se je osnovala pre- 
koristna požarna hramba, ko se je nameravalo raz
deliti občinska pota, napraviti vodovod in kanalizacija; 
ko je šlo za to, da bi se v Ribnici ustanovila obrtna 
šola. Občinski odbor oviral je vse, kar je zadevalo trg.

Važnost Ribniškega trga, središča Ribniškega 
okraja, je v prošnji na drobno razložena in uteme
ljena. Vkljub svojej eminentni važnosti, ima Ribnica 
že 6 let svojega župana zunaj trga. Tržani torej 
iskreno žele, da se izločijo iz dosedanje krajevne ob
čine in da postane trg za se samostojna občina.

IV. Posestniki fare Buč ke  prosijo, da bi se 
fara Bučka izločila iz krajevne občine Studeniške in 
da bi se ustanovili samostojni občini Bučka in Stu
denec.

Občina Studenec šteje 3.100 prebivalcev, kateri 
se nahajajo v treh farah: Studeniški (1.580), Bučki 
(1.300) in Boštjanski (220).

Prosilci mislijo, da bi bila potem uprava boljša 
in ceneja, da bi se lahko ves občinski posel opravljal 
brez tajnika in sluge.

V Bučki je županija, šola in pošta, fari Bučko 
in Studenec loči visoko gorovje.

Novi občini imeli bi še vedno po blizu 1.600 duš.
V. Prošnja podobčine Or l e ,  da se loči od 

Dobrunjske županije v samostojno občino imenom 
Rudnik.

Prosilci so bili že leta 1885. vložili jednako 
prošnjo, katera se je pa v seji 22. decembra 1885 
odstopila deželnemu odboru z naročilom, da se nanjo 
ozira pri zvršitvi zakona 2. januarja 1869, oziroma 
kadar se predloži načrt novega občinskega zakona.

Kako osodo sta imela ta dva zakona, je slav
nemu deželnemu zboru znano.

Prosilci navajajo, kako razprostrana je občina, 
kako težak je policijski posel v občini, kako daleč 
jim je hoditi do župana, da imajo bližje v Ljubljano, 
da morajo plačevati Ljubljansko mitnico, kadar ho
dijo po opravkih k županstvu i. t. d.

Upravni odsek je pripoznaval, da so posamezni 
v teh prošnjah navedeni razlogi tehtni in uvaževanja
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vredni. Ker pa za to treba po zakonu dne 17. fe
bruarja 1866. I. še mnogo podatkov, katerih upravni 
odsek ni imel na razpolaganje in katerih v tem za
sedanji ni bilo mogoče dobiti, si usoja nasvetovati:

Slavni deželni zbor naj sklene:
Prošnje občin Hrenovice in Št. Ožbold in pod- 

občin Ribnica, Bučka in Orle za razdružitev dotičnih 
krajnih občin in ustanovitev več samostojnih občin, 
se odstopijo deželnemu odboru z naročilom, da po- 
zveduje v smislu §§. 3., 29., 87. in 88. dež. zakona 
z dne 17. februarja 1866 za razdružitev in spojitev 
občin potrebne okolščine ter o tem v p r i h o d n j e m  
z a s e d a n j i  stavi primerne nasvete.

(Obvelja brez debate. — Wird ohne Debatte 
angenommen.)

Deželni glavar:
S tem je končan dnevni red današnje seje.

Kar se tiče 6. točke današnjega dnevnega reda, 
je gospod poročevalec sedaj sicer navzoč; izrekel pa 
mi je željo, da bi o tej stvari jutri poročal in torej 
odstavim 6. točko od dnevnega reda današnje seje.

Naznanjam, da zboruje upravni odsek danes po
poldne ob 3. uri. Finančni odsek ima sejo danes 
zvečer ob 6. uri. ;f f

Prihodnja javna seja bode jutri ob 2. uri popoldne. 
Dnevni red juteršnje seje je zelo obširen in želeti je, 
da se reši kolikor mogoče predmetov, da bode mogoče 
slavnemu zboru v eni daljni seji rešiti vso nalogo, 
katera nam še preostaje.

Za dnevni red določujem sledeče točke:
(Glej dnevni red prihodnje seje. — Siehe Ta

gesordnung der nächsten Sitzung.)
Sklepam sejo.

Konec seje ob 12. uri 45 m inut popoldne. —  Schluß der Sitzung um 12 Uhr 45 Minuten nachmittag.

■ » -------------

Založil kranjski deželni odbor. Tiskal J. R. Milic.




